
 
سهم 0.32 درصدی سهم تحقیق و پژوهش از تولید ناخالص داخلی در 
ســـال 99 که حالا طبق پیش بینی ها به 0.24 درصد برای امســـال رسیده، 
یزی پژوهش در کشور درست  یل گذاری بودجه ر نشـــان می دهد مسیر ر
یزی در این حوزه قطره چکانی انجام می شـــود.  نیســـت و عملا بودجه ر
از طـــرف دیگـــر همین بودجه هـــم به دلیل عدم برقراری ارتباط درســـت 
، باعث شده  میان دانشـــگاه با بخش های صنعتی و غیرصنعتی کشـــور
تـــا درنهایـــت خروجـــی قراردادهای پژوهشـــی تعریف شـــده آن طور که 
انتظـــار مـــی رود بـــه رفـــع چالش ها منتهی نشـــده و جامعه بهـــره کافی از 
کید بـــه ایجاد ارتباط  دســـتاوردهای ایـــن حوزه نبـــرد. بحث پژوهش و تا
میان دانشگاه ها با صنعت و جامعه موضوعی است که طی سال های 
کید مســـئولان قرار گرفته، اما هنوز ســـنگ بنای درســـت این  اخیر مورد تا
حوزه بنا نشده است. در ادامه به سراغ معاون نوآوری و توسعه فناوری 
یاست جمهوری و معاونان پژوهشی دو  صندوق نوآوری و شـــکوفایی ر
تن از دانشگاه ها رفتیم تا از چرایی سهم اندک تحقیق و توسعه از تولید 

ناخالص داخلی بگویند. 

یاست جمهوری:  معاون نوآوری و توسعه فناوری صندوق نوآوری و شکوفایی ر
   تنها راه، اضافه شدن بخش خصوصی 

به حوزه تحقیق و توسعه است
ی و شکوفایی  ی صندوق نوآور ی و توسعه فناور رضا قربانی زرین، معاون نوآور
گـــر بخواهیم کلان موضـــوع را تحلیل کنیم، باید  ی گفـــت: »ا یاســـت جمهور ر
عنوان کرد در دنیا بیشترین تحقیق و توسعه از سوی بخش خصوصی صورت 
گر  که به صورت مســـتقیم با درآمد آنها در ارتباط اســـت. یعنی ا می گیرد؛ چرا
شرکتی درصد مشخصی از درآمدش را صرف تحقیق و توسعه نکند، از بازار 
در دنیا جا خواهد ماند. اما در کشور ما چون بخش خصوصی خیلی توانمند 
نیست و اقتصاد صبغه و سابقه دولتی دارد، پژوهشگاه ها هم دولتی شده و 
در چنین پژوهشگاه هایی الزامی برای اینکه خروجی پژوهش به درآمد و بازار 
ی تلقی می شـــود. پژوهش های  منتهی شـــود، وجود ندارد و عملا یک کار ادار
ی شـــدن  ی برای به نتیجه رســـیدن و تجار مفصلی انجام  شـــده اما ســـازوکار

آنها وجود ندارد و همین مساله تصویر مثبتی ایجاد نمی کند.« او ادامه داد: 
»نکته دیگر اینکه چون دولت با کمبود بودجه مواجه اســـت شـــاهد هســـتیم 
که مشکلات این حوزه هم مضاعف می شود. تنها راه این است که ما بخش 
خصوصـــی را وارد حـــوزه کرده و این بخش هم متناســـب با افزایش درآمدش، 
نیاز به تحقیق و توسعه داشته باشد. این باعث می شود تا درصد قابل توجهی 
از تولیـــد ناخالـــص داخلی به حـــوزه تحقیق و پژوهش اختصاص پیدا کند.« 
یاست جمهوری  معاون نوآوری و توسعه فناوری صندوق نوآوری و شکوفایی ر
ی  گر بتوانیم رانت های اقتصادی را کاهش داده و نیاز به نوآور تصریح کرد: »ا
و تحقیق و توســـعه را در بازار کشـــور افزایش دهیم، باعث می شـــود بنگاه ها 
گر  به صورت طبیعی به این ســـمت حرکت کنند. به عنوان مثال فرض کنید ا
رانت انرژی ای که در کشور وجود دارد و انرژی به صورت ارزان در اختیار صنایع 
قرار می گیرد، را با سازوکارهای معقول محدود کنیم، طبیعتا صنایع به دنبال 
ی حرکت می کنند و انبوهی از تقاضای  ی مصرف انرژ ی و بهینه ســـاز نوســـاز
مرتبـــط با این حوزه ایجاد خواهد شـــد. امـــا در حال حاضر به دلیل ارزان بودن 

ی به این کار از سوی صنایع وجود ندارد.«  ی، اصلا نیاز انرژ
ی و شکوفایی، صرفا  قربانی زرین تصریح کرد: »طرف حساب صندوق نوآور
بخش خصوصی است یعنی یکی از شرایط دانش بنیان شدن این است که 
آنها باید خصوصی باشد و همه خدمات و حمایت ما نیز مرتبط با این حوزه 
ی هم که تعریف شده در  است. این کمک هزینه تحقیق و توسعه گرنت فناور
همین راستاســـت، یعنی این گرنت به کمک شـــرکت های خصوصی می آید 
تا از این طریق پژوهش مشترک با دانشگاه سامان داده شده و این شرکت ها 
بتوانند از این ظرفیت کمک کنند.« او خاطرنشـــان کرد: »همچنین در قانون 
جهش تولید دانش بنیان هم ظرفیت های خوبی برای تحقیق و توسعه لحاظ 
شـــده که از جمله آن می توان به اعتبار مالیاتی و صندوق های ســـرمایه گذار 
شـــرکت های دانش بنیـــان اشـــاره کـــرد کـــه این ظرفیـــت را برای شـــرکت های 

خصوصی گسترش می دهند.« 

معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه شهید بهشتی: 
   نمی توان با کمترین بودجه پژوهشی 

بیشترین کارآمدی را داشت
ی دانشگاه شهید  ســـیده مهری حمیدی ســـنگدهی، معاون پژوهشی و فناور

بهشـــتی دربـــاره چرایـــی عدم تخصیص بودجه های پایین بـــه حوزه تحقیق و 
پژوهـــش گفـــت: »متاســـفانه هنوز معنی تحقیق و پژوهش در کشـــور ما به طور 
کامل مشخص نشده است. طی سال های اخیر با سفارش هایی که از سوی 
مقام معظم رهبری صورت گرفته و حمایت های دولتی، تلاش شده تا ارتباط 
جامعه و صنعت با دانشگاه را پررنگ کنند؛ تا از این طریق پژوهشگران بتوانند 
مشـــکلات کشـــور را حل کنند. واقعیت این اســـت که امروز دیگر فرصت آن 
نیست که بنشنیم تنها چند معادله را حل کنیم؛ هرچند وظیفه پژوهشگران 
این کار است اما باید معادله ای را حل کنند که درنهایت به حل یک مساله 
منجر شـــود.« او ادامه داد: »تا امروز تحقیق و توســـعه به شکل جدی در کشور 
ما دنبال نمی شـــد. یعنی این طور نبود که صنعت وارد دانشـــگاه شـــود و از آن 
تش را حل کند. به طـــور مثال بگویـــد می خواهد از چاه  بخواهـــد کـــه مشـــکلا
نفت بیشـــترین کارآمدی را داشـــته باشـــد و پیشنهاد دانشـــگاه در این زمینه 
چیســـت؟ عملا کارهای صورت گرفته از طریق  R&D هایی بود که از ســـوی 
شرکت های بزرگ و در خارج از محیط دانشگاهی انجام می دادند، اما امروز 
ی در  کمی روند این حوزه بهتر شـــده اســـت. البته هنوز فاصله بسیار معنادار
یم و نمی توان گفت کشوری با کمترین بودجه پژوهشی، بیشترین  این زمینه دار
یادی صورت گرفته و وزارت  کارآمدی را داشته باشد؛ هر چند که تلاش های ز
علوم در دوره جدید هم سعی کرده تا بودجه های بیشتری برای حوزه پژوهش 

دانشگاه ها تامین کند.« 
کید کرد: »هنوز فاصله  ی دانشـــگاه شهید بهشتی تا معاون پژوهشـــی و فناور
ی ارتباط امن بین جامعه و صنعت با دانشگاه وجود دارد.  یادی برای برقرار ز
خوشـــبختانه بـــا قانـــون ماده 13 جهـــش دانش بنیان که به تازگـــی هم به نوعی 
تصویب شـــده، قدم خوبی در این زمینه صورت گرفته اســـت. شـــرکت های 
خصوصی و دولتی هم می توانند مالیات شـــان را در دانشـــگاه ها در راســـتای 
ینـــه کننـــد. البتـــه هنـــوز اعتماد کامل در این زمینـــه وجود ندارد، اما  R&D  هز
شروع خوبی را در این زمینه داشته ایم و چندین شرکت بزرگ مالیات هایشان 
را بـــه دانشـــگاه ها آورده انـــد و در حـــال هزینه کـــرد در حـــوزه R&D هســـتند.« 
حمیدی سنگدهی خاطرنشان کرد: »این کار باعث شده تا از یک سو شرکت ها 
مالیاتی نپردازند و در مقابل هم بتوانند مالیات را در حوزه R&D هزینه کنند و 
این مساله می تواند اتفاق خوبی را رقم بزند. البته این اتفاق تازه صورت شروع 
شده اما می تواند قدم خوبی باشد و امیدوارم این کار بتواند اثرگذار باشد.« 

معاون پژوهشی دانشگاه علامه طباطبایی:
   در مواجهه با کسری

بودجه پژوهش را کاهش می دهند
، معاون پژوهشـــی دانشـــگاه علامه طباطبایی با بیان اینکه  داود حســـین پور
فرهنـــگ تحقیـــق و توســـعه در کشـــور مـــا ایجاد نشـــده، گفت: »یعنـــی اینکه 
ی  مســـئولان هنوز به این قطعیت نرســـیده اند که پژوهش مبنای تصمیم ســـاز
باشـــد و پیشـــرفت کشـــور به این حوزه بســـتگی دارد. به همین دلیل هر گاه 
بـــا کســـری بودجـــه روبه رو می شـــوند، در اولیـــن قدم بودجه پژوهـــش را کاهش 
می دهند. همچنین پایه بودجه پژوهشـــی در کشـــور بســـیار کم اســـت و این 
خـــود مشـــکل ایجاد کرده اســـت.« او در همین زمینه افـــزود: »پیش تر قرار بود 
که درصدی از بودجه دانشـــگاه ها به حوزه پژوهش تخصیص داده شـــود، اما 
این میزان به دلیل کمبود منابع ســـازمان برنامه و بودجه محقق نشـــد و عملا 
در برخی موارد به یک درصد هم نرسید؛ بودجه ای که باعث شد دانشگاه ها 
با مشـــکلات جدی در حوزه آزمایشـــگاه ها، تجهیزات آزمایشـــگاهی و اجرای 
طرح هایی که می توانست در مرز دانش باشد، روبه رو شوند.« معاون پژوهشی 
دانشـــگاه علامه طباطبایی تصریح کرد: »خوشـــبختانه امروز یک کار خوبی 
بـــا حمایـــت دولت و وزارت علوم صورت گرفته مبنی بر اینکه بودجه پژوهش 
گر این مساله به درستی  برای سال آینده 15 درصد بودجه دانشگاه ها باشد؛ ا
تخصیص پیدا کرده و برای پژوهش هزینه شود، حتما حوزه پژوهش در کشور 
پا می گیرد. با این حال باید به این نکته توجه شود که مجلس نه تنها کمکی به 
این حوزه نکرد، بلکه اعلام شد طرح های پژوهشی و تحقیقاتی باید مالیات 
پلکانی داشـــته باشـــد و عملا 30 درصد باید مالیات از طریق این حوزه داده 
شود.« حسین پور افزود: »هرچند به هر حال بودجه پژوهش و مالیات این حوزه 
گر پژوهشـــگر بخواهد 30 درصد  هم از ســـوی دولت پرداخت می شـــود یعنی ا
مالیات این حوزه را بپردازد، این افزایش هزینه به خود دستگاه تحمیل می شود 
و مبلغ طرح های پژوهشی افزایش می یابد؛ اما به هر حال این کار یک مانعی 
برای این حوزه شـــده و اســـاتید تمایلی به این کار ندارند.« او خاطرنشان کرد: 
»وقتی وضعیت بودجه پژوهشی را با کشورهای حاشیه خلیج فارس مقایسه 
می کنیـــم، کمتریـــن رقم بودجه برای دانشـــگاه های داخل اســـت. با این حال 
گـــر ســـال آینـــده 15 درصد بودجه به پژوهش تخصیـــص یابد کمی پایه پولی  ا

پژوهش ارتقا پیدا خواهد کرد.« 

در پنجاه و نهمین اجلاس معاونان پژوهش و فناوری دانشگاه ها چه گذشت؟

زنجیره تامین مالی فناوری و نوآوری در کشور تکمیل می شود؟
ی دانشـــگاه ها،  پنجاه و نهمیـــن اجـــلاس معاونـــان پژوهـــش و فنـــاور
پژوهشگاه ها و مراکز آموزش عالی، پژوهشی و پارک های علم و فناوری 
سراســـر کشـــور روز گذشـــته با حضور محمدعلی نژاد معاون فناوری و 
نوآوری وزارت علوم، پیمان صالحی معاون پژوهشی وزارت علوم، علی 
محمد سلطانی رئیس بنیاد ملی علم ایران، محمد محمدی مسعودی 
مدیر کل بورس و اعزام دانشجویان و جمعی از معاونان دانشگاه ها در 
دانشگاه تهران برگزار شد. در این  اجلاس مسئولان صحبت های مختلفی 

... مطرح شد. پیرامون شرایط پژوهش، روند تولیدات علمی کشور و

   حقوق پسادکتری 80 درصد حقوق استادیار 
دانشگاه تهران است

پیمان صالحی، معاون پژوهشـــی وزارت علوم در این نشســـت با بیان اینکه 
۶0 درصـــد از کل مقالات منتشـــر شـــده ایـــران مربوط به وزارت علوم اســـت، 
گفـــت: »از بیـــن ۴53 مقاله ســـلب اعتبار شـــده 15۷ مقاله مربـــوط به وزارت 
علوم، 1۴۶ مقاله مربوط به دانشگاه آزاد و ۷1 مورد مربوط به وزارت بهداشت 
ی جعلی، سرقت  ی، مسائل نویسندگی، داور بوده است. انتشار مقاله تکرار
ی از جمله دلایل سلب اعتبار  مقاله، مشـــکلات داده و انتشـــار تصویر تکرار
ی موارد سلب اعتبار مقالات  مقالات است. بررسی ها نشان می دهد بسیار
گاهی اتفـــاق افتاده اســـت. بنابراین ما  ایرانـــی عمـــدی نبـــوده و به خاطـــر ناآ
کید رهبر معظم انقلاب در قانون  موظف به آموزش هســـتیم.« صالحی به تا
ی اشـــاره کرد و اظهار داشـــت:  برنامه هفتم توســـعه در حوزه پژوهش و فناور
ی کشـــور  ی علمی و فناور »در این قانون به افزایش شـــتاب پیشـــرفت و نوآور
کید شده که این وظیفه اصلی ماست. یکی از اقدامات انجام  شده در حوز  تا
پژوهش تصویب آیین نامه جذب و به کارگیری پسادکتری توسط شورای عالی 
ی اســـت. با اســـتفاده از این آیین نامه باید به دنبال  علوم تحقیقات  و فناور
یم.« او به  این باشـــیم تا فارغ التحصیلان دکتری را به ســـمت پست دکتری ببر
انواع پســـادکتری در این آیین نامه اشـــاره کرد و گفت: »نوع اول پسادکتری که 
پســـادکتری تحقیقاتی اســـت را پیش از این نیز داشـــتیم که در این آیین نامه 
حقوق پســـادکتری تحقیقاتی به اندازه ۸0 درصد حقوق اســـتادیار دانشـــگاه 
تهران تعیین شـــده اســـت. ســـامانه پسادکتری شـــورای عالی عتف به آدرس 
ی شده است.« معاون پژوهشی وزیر علوم بیان  postdoc.atf.gov.ir راه انداز

یه پسادکتری و استفاده از ظرفیت پسادکتری  داشت: »در مورد آیین نامه امر
یه پسادکتری ابلاغ  ی هم گفت: »به زودی آیین نامه اجرایی امر در طرح سرباز
می شود و با مجوز رهبر معظم انقلاب 500 ظرفیت امریه پسادکتری اختصاص 

داده شده است.«

   زنجیره تامین در حوزه فناوری 
و نوآوری باید تکمیل شود

ی وزارت علوم با بیان  ی و نوآور در ادامه سجاد محمدعلی نژاد، معاون فناور
ی هایی اســـت که نیازهای ملـــی و منطقه ای را  اینکـــه اولویت توســـعه، فناور
رفع کند، گفت: »بر این اســـاس، بخش عمده ای از برنامه ها را تنظیم کرده و 
ی اختصاص می دهیم . همچنین توسعه  کمک ها را به پارک های علم و فناور
ی های دیگر را نیز توسعه دهند  ی هایی که پیشران باشد و بتوانند فناور فناور
یست فناوری و کوآنتوم از دیگر اولویت های ماست.«  مانند هوش مصنوعی، ز
ی وزارت علوم اشـــاره کرد و افزود:  ی و نوآور یـــت معاونـــت فناور او بـــه 3 مامور
ی، توسعه اقتصاد دانش بنیان  یت ها خلق، توسعه و تکمیل فناور »این مامور
ی در جامعه فناورانه کشور هستند. دستورالعمل حمایت  یج علم و فناور و ترو
از پایان نامه های نیز به زودی ابلاغ می شود تا از این طریق شرایط برای حمایت 
ی هایی در  ی کارگزار از ایـــن حـــوزه فراهم شـــود.« محمدعلی نـــژاد از راه انـــداز
ی ها به  ی و دانشگاه ها خبر داد و گفت: »این کارگزار پارک های علم و فناور
دارندگان طرح و ایده کمک می کنند طرح را به بخش خصوصی ارائه دهند. 
به این شکل، بخش عمده ای از دغدغه در تعامل استاد با بخش خصوصی و 
خارج از دانشگاه برای جذب سرمایه و فروش محصول رفع می شود و کارگزاری 
ی اقدام بعدی را توجه و تکمیل زنجیره ارزش  این کارها را انجام می دهد.« و
راهبردی پیشـــنهادی برای هر دانشـــگاه دانســـت و گفت: »نگاه ما این است 
که در موضوعات مختلف کشور زنجیره تامین یا زنجیره ارزش راهبردی باید 
ی یا دانشـــگاه می تواند بخشی از این خلأها  کامل شـــود. هر پارک علم و فناور

را رفع و زنجیره را کامل کند.« 
ی وزارت علوم تصریح کرد: »برای هدایت زنجیره های  ی و نوآور معاون فناور
کره کرده ایم تا نیازهای  ارزش راهبـــردی با وزارت کشـــور و وزارت صمـــت مذا
ایـــن وزارتخانه هـــا را بدانیـــم و در نهایـــت دبیرخانه ای تشـــکیل می دهیم که 
ی را در تامین نیازهای  وظیفـــه جهت گیـــری و هدایت پارک های علم و فناور

وزارتخانه ها برعهده داشـــته باشـــد و اتصالات را بین وزارتخانه ها، معاونت 
کید کرد:  ی تا ی ایجاد کند.« و علمی، وزارت علوم و پارک های علم و فناور
»یکی از دغدغه های جدی تکمیل زنجیره های ارزش راهبردی است و جزء 
اولویت های اصلی ماست.« محمدعلی نژاد خاطرنشان کرد: »قانون جهش 
یادی دارد که از آن به خوبی استفاده نشده  تولید دانش بنیان، ظرفیت های ز
ی کافی  اســـت. در حالی که منابع دولتی برای توســـعه زیرساخت های فناور
نیســـت، ماده 11 قانون جهش تولید دانش بنیان که اجازه اعتبار و معافیت 
مالیاتی می داد ظرفیت خوبی است و می توان با آن زیرساخت های موجود 
ی افزود: »برای نمونه می توان آزمایشگاه های  را توسعه داد و بهبود بخشید.« و
مرجـــع را بـــا معافیـــت مالیاتی مجموعه های تولیدی بزرگ توســـعه داد و این 
موضـــوع در شـــورای راهبـــردی دانش بنیـــان هـــم مصـــوب شـــده اســـت؛ ولی 
ی دانشـــگاه  ی غیراز پارک علم و فناور دانشـــگاه ها و پارک های علم و فناور

صنعتی شـــریف از این فرصت به خوبی استفاده نکرده اند.«
ی وزارت علوم گفـــت: »این معاونـــت می تواند برای  ی و نـــوآور معـــاون فنـــاور
کرات و جلب فرصت ها به منظور استفاده از ظرفیت های این  راهنمایی مذا
ی کمک کند.« محمدعلی نژاد  قانون به دانشگاه ها و پارک های علم و فناور
به اهمیت انجمن های علمی دانشـــجویی اشـــاره کرد و گفت: »به تازگی یک 
ی وزارت علوم با معاونت فرهنگی  ی و نـــوآور تفاهمنامـــه بیـــن معاونت فناور
اجتماعـــی وزارت علـــوم بـــرای اســـتفاده از ظرفیت هـــای انجمن های علمی 
دانشـــجویی منعقد شـــده اســـت. این انجمن ها می توانند در مجموعه های 
یداد  یادی دارند و با هزینه کم رو دانشـــجویی امید ایجاد کند، آموزش های ز
ی ادامـــه داد: »بـــا ایـــن تفاهمنامـــه اعضـــای این  علمـــی برگـــزار می کننـــد.« و
انجمن های علمی می توانند با شـــرکت های دانش بنیان بهتر و بیشـــتر آشـــنا 
ی، ارتقای توســـعه فردی دانشـــجو و  یج علم و فناور شـــوند. همچنیـــن بـــه ترو
تشـــکیل هســـته پیش رشد کمک کنند. برای این هدف دبیرخانه ای را شکل 
خواهیـــم داد و از طرح هـــای ویـــژه ایـــن انجمن ها از هر دانشـــگاهی حمایت 
ی از همه دانشگاه ها خواست برنامه ای برای ورود و نقش آفرینی  می کنیم.«  و
ی تهیه کنند تا از توان و انگیزه آنها  اعضای انجمن های علمی در حوزه فناور
برای حل مســـائل اســـتفاده شـــود. محمدعلی نژاد اعلام آمادگی کرد تا از 100 
برنامه ویژه دانشـــگاه ها در حوزه دانشـــجویی و برای دانشـــجویان کارشناسی 
و کارشناســـی ارشـــد که برای توســـعه مهارت های فردی دانشـــجویان باشـــد، 

ی گفت: »همـــه دبیرهای  تـــا پایـــان ایـــن ســـال تحصیلی حمایـــت کننـــد.« و
انجمن های علمی دانشـــگاه های کشـــور را در یک گردهمایی هفته آینده در 
شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان دعوت کرده ایم تا بتوانیم هماهنگ تر برای 

این افراد برنامه ریزی کنیم.«

   سقف حمایت ها 
به ۴ و نیم میلیارد تومان رسیده است 

علی محمد سلطانی، رئیس بنیاد ملی علم ایران نیز در ادامه این مراسم اظهار 
کرد: »امسال بیش از ۲۶00 طرح ورودی و ۸00 طرح تصویب شده داشته ایم. البته 
ی ها هم سخت گیرانه تر می شود ولی سعی  وقتی طرح ها بیشتر می شود داور
ی به تغییرات بنیاد علم  یم شـــاخص ترین پژوهش ها را حمایت کنیم.« و دار
پرداخت و گفت: »سقف حمایت ها امسال نسبت به سال های قبل افزایش 
یافته و سقف حمایت ها از 1۸0 میلیون تا ۴ و نیم میلیارد تومان رسیده است. 
یت گرایی  بنیاد فراخوان هایی بر اساس اسناد بالادستی اعلام می کند، بر مامور
یم، حمایت از شـــرکت های دانش بنیان در بازار و  کیـــد دار دانشـــگاه ها نیـــز تا
تحقیق و توســـعه نیز مد نظر اســـت که آن را به دانشـــگاه ها ارجاع می دهیم.« 
رئیس بنیاد ملی علم ایران یادآور شد: »در ساختار جدید بنیاد ملی علم ۲0 
درصد حمایت ها مستمر و به صورت افقی است ولی ۸0 درصد از حمایت ها 
بـــر اســـاس نیازهای کشـــور و فراخوان ها خواهد بـــود. برنامه ها و فراخوان های 
یســـتی،  در ســـایت اطلاع رســـانی می شـــود؛ برای نمونه در حوزه های انقلاب ز
کوآنتوم و پژوهش های علوم انســـانی در زمینه های وحدت ملی، هویت ملی 
ی و ســـرمایه اجتماعی فراخوان داشـــته ایم.« ســـلطانی  ایرانیان، فضای مجاز
یادآور شـــد: »طرح های پژوهشـــی چند تخصصی هم داشـــته ایم که طرح ها تا 
ســـالی یک میلیارد تومان حمایت می شـــوند؛ ولی حداقل سه استاد برجسته 
کنون باز است.  از رشته های مختلف باید آن را ارائه دهند؛ این فراخوان هم ا
پژوهش های عمیق شـــرکت های دانش بنیان شـــکل دیگری از حمایت های 
ماســـت. 1۸ فراخوان در این شـــاخص داشتیم که ارزش کلی آنها 55 میلیارد 
یت گرایی دانشگاه ها نیز اگر دانشگاهی  تومان است .« او گفت: »در حوزه مامور
یت حمایت  یتی تعیین کند از آن مامور با تایید هیات رئیسه و هیات امنا مامور
می کنیم، به صورتی که اســـتادان برجســـته آن دانشـــگاه نیز در این طرح های 

یت گرا حضور داشته باشند.« مامور

 فعالان علم و فناوری در گفت وگو با »فرهیختگان« وضعیت تامین مالی تحقیق و توسعه کشور را آسیب شناسی کردند 
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زهرا رمضانی – فاطمه طاری بخش
گروه دانشگاه

وام های شهریه 
در انتظار تخصیص سازمان برنامه وبودجه 

رئیـــس صنـــدوق رفـــاه دانشـــجویان وزارت علوم گفـــت: »هنوز ســـازمان برنامه وبودجه 
یه را به صندوق پرداخت نکرده اســـت.« مســـعود گنجی،  تخصیص لازم برای وام شـــهر
 ، رئیـــس صنـــدوق رفـــاه دانشـــجویان وزارت علـــوم در گفت وگـــو با خبرگزاری دانشـــجو
درخصوص آخرین وضعیت پرداخت وام های شهریه دانشجویی گفت: »وام های شهریه 
برای نیمســـال اول تحصیلی هنوز پرداخت نشـــده اســـت.« وی درباره علت پرداخت 
نشدن این وام ها افزود: »سازمان برنامه وبودجه تا حالا مبلغی را در این ماه برای پرداخت 
وام های شهریه اختصاص نداده است.« رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم در 
پاسخ به اینکه چه زمانی این وام ها پرداخت می شود، اضافه کرد: »هر زمانی که سازمان 
یز  برنامه وبودجه تخصیص لازم را به صندوق بدهد وام ها نیز به حساب دانشگاه ها وار
خواهد شد.« رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم پیش تر در پایان آبان ماه هم 

یه اعلام کرده بود.  تامین نشدن بودجه را علت تاخیر در ثبت نام وام های شهر

واگذاری پیام نور برخی شهرستان ها 
به دانشگاه های دولتی

یر علوم از برنامه وزارت علوم برای ســـاماندهی دانشـــگاه پیام نور در شهرســـتان هایی که  وز
تعداد دانشـــجویان کافی ندارند خبر داد و گفت: »در راســـتای اجرای طرح بازآرایی آموزش 
عالی، در برخی شهرستان ها این دانشگاه به یکی از دانشگاه های دولتی استان، فرهنگیان 
یا فنی و حرفه ای واگذار می شود.« محمدعلی زلفی گل در گفت وگو با ایسنا گفت: »این شورا 
طرح ساماندهی و آمایش آموزش عالی را قبلا مصوب کرده بود و براساس آن وزارتخانه های 
متولـــی آمـــوزش پژوهش باید خواســـته های این مصوبه را اجرا کننـــد.« وی در ادامه تصریح 
کرد: »در راســـتای طرح فوق یکی از دانشـــگاه ها که باید ســـاماندهی شـــود، دانشگاه پیام نور 
اســـت که خوشـــبختانه در این زمینه اتفاقات خوبی افتاده است؛ به طوری که طی توافقات 
صورت گرفته و موافقت مســـئولان محلی در برخی از شـــهرها دانشـــگاه پیام نور به دانشـــگاه 
، آموزشگاه فنی و حرفه ای یا بعضا به دانشگاه فرهنگیان اختصاص داده شده  دولتی آن شهر
است و بسیاری از کارکنان و اعضای هیات علمی آن به سایر دانشگاه ها منتقل شدند.« 

ظرفیت جذب اعضای هیات علمی 
۲ برابر شد

یابـــی و تضمیـــن کیفیت وزارت علوم گفـــت: »ظرفیت جذب  ز رئیـــس مرکزنظـــارت، ار
اعضای هیات علمی نســـبت  به ســـال گذشـــته بـــا همکاری که صـــورت  گرفته دوبرابر 
ینـــی گفـــت: »یکـــی از فرآیندهایی که شـــاید جـــزء فرآیندهای  شده اســـت.« روح الله راز
کم کارایی بود، موضوع جذب اعضای هیات علمی بود که به زودی فراخوان دوم جذب 
اعضای هیات علمی در ســـال جاری را خواهیم داشـــت.« وی ادامه داد: »ما امســـال 
می توانیم ادعا کنیم این فرآیند با همکاری واحدهای ذی ربط وزارت علوم کاهش زمان 
یاد  قابل ملاحظه ای داشت. یکی از اعتراضاتی که بعضا داوطلبان داشتند زمان انتظار ز
یابی و تضمین  بـــرای جذب به عنوان عضو هیات علمی بـــود.« رئیس مرکزنظارت، ارز
کیفیت وزارت علوم اظهار کرد: »امسال خوشحالیم که عرض کنیم این ظرفیت جذب 
و زمان جذب نسبت  به سال گذشته با همکاری که صورت  گرفته دوبرابر شده  است، 

یعنی میزان جذب امسال دوبرابر نسبت به سال قبل شده  است.« 


